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Anotace  

 

Bakalářská práce na téma „Mediální obraz Jihočeské univerzity v regionálním tisku“ 

je rozdělena do několika částí. V první, historické části se zabývám vznikem, historií a 

okolnostmi, které vedly k zaloţení Jihočeské univerzity jako samostatné, veřejné vysoké 

školy a jejím následujícím rozvojem. V další části se zabývám pozicí veřejné vysoké školy 

na trhu a její marketingovou komunikací s okolím. Představuji různé druhy marketingové 

komunikace a jejich význam a dopad. Poslední část je praktická. Zde se snaţím přiblíţit a 

zjistit mediální obraz Jihočeské univerzity v sedmi periodikách za dobu posledních pěti 

let, tedy od roku 2008 do roku 2012.  

 

Anotation 

 

The bachelor thesis on the topic „The Media Image of the University of South 

Bohemia in Regional Press“ is divided in a couple of parts. In the first, historical part I 

focus on the history and circumstances that led to a foundation of the University of South 

Bohemia as an independent, public university and its following growth. The next part 

focuses on the position of a public university on the market and its marketing 

communication with surroundings. I demonstrate different types of marketing 

communication, its importance and the repercussion. The last part is practical. I try to 

introduce and examine the media image of the University of South Bohemia in seven 

journals in last five years  2008 – 2012. 

   



 
 

Obsah 

1. Úvod ................................................................................................................................... 7 

2. Historie vysokých škol v Českých Budějovicích ............................................................. 8 

2.1 První vysoké školy v Českých Budějovicích ............................................................................. 8 

2.2 Ekonomická fakulta ................................................................................................................... 12 

2.3 Zaloţení Jihočeské univerzity v Českých Budějovicích ......................................................... 12 

2.4 Fakulty Jihočeské univerzity ..................................................................................................... 14 

3. Význam marketingové komunikace pro prezentaci vysoké školy ................................ 16 

4. Role masových a síťových médií v komunikaci s veřejností ........................................ 18 

4.1 Charakteristika různých typů médií .......................................................................................... 20 

5. Mediální obraz Jihočeské univerzity .............................................................................. 21 

5.1 Jihočeská univerzita v roce 2008 .............................................................................................. 22 

5.2 Jihočeská univerzita v roce 2009 .............................................................................................. 25 

5.3 Jihočeská univerzita v roce 2010 .............................................................................................. 28 

5.4 Jihočeská univerzita v roce 2011 .............................................................................................. 32 

5.5 Jihočeská univerzita v roce 2012 .............................................................................................. 35 

6. Závěr ................................................................................................................................. 41 

7. Seznam pouţité literatury.................................................................................................. 42 

7.1 Literatura ............................................................................................................................... 42 

7.2 Elektronické zdroje ...................................................................................................................... 42 

 

 

  



7 
 

1. Úvod 
 

Téma, které jsem si zvolila pro mou bakalářskou práci, je v současné době velmi 

aktuální, neboť mediální prezentace je nedílnou součástí kaţdé firmy a instituce, které se 

vyskytují na trhu a nabízejí své sluţby široké veřejnosti. Média se stala důleţitou součástí 

kaţdodenního ţivota všech lidí. Všichni jsme médii do určité míry ovlivněni. Otázkou pro 

mne bylo, jak moc jsou média důleţitá pro chod veřejné vysoké školy. Této problematice 

jsem věnovala velkou pozornost. Práce je rozdělena do několika částí.  

První část se zabývá historickým vývojem vysokého školství především v Českých 

Budějovicích, jenţ byl z velké části ovlivněn komunistickým reţimem a jeho striktními 

omezeními, která se týkala škol po celé tehdejší republice. Proto je zajímavý rychlý vývoj 

a vzestup Jihočeské univerzity, která je oproti jiným univerzitám velmi mladou institucí, 

ale i tak prosperující a neustále se vyvíjející.  

Další část, které jsem ve své práci věnovala pozornost, se týká obrazu, který o 

jakékoliv instituci utvářejí média, o tom, jakým způsobem a do jaké míry ho můţe 

ovlivnit škola samotná a proč je pro ni a její okolí tento obraz důleţitý. Mediální 

komunikace můţe probíhat několika moţnými způsoby a v několika různých odvětvích. Já 

jsem se zabývala tištěnými médii a to konkrétně sedmi periodiky.  

Tomu, jakým způsobem a do jaké míry média utvářejí mediální obraz Jihočeské 

univerzity jsem se věnovala ve třetí, poslední části této práce. Konkrétně se zabývám 

Novinami českobudějovické radnice, Mladou frontou Dnes, Lidovými novinami, 

Sedmičkou, Českobudějovickým Samsonem, Právem a Českobudějovickým deníkem. 

Kaţdé z těchto periodik vychází buď přímo v Českých Budějovicích, nebo obsahují 

přílohu, která se zabývá jiţními Čechami.  

Cílem práce je podat přehled o mediální prezentaci Jihočeské univerzity v  období 

mezi lety 2008-2012 ve vybraných regionálních periodikách. K naplnění tohoto cíle jsem 

zvolila metodu rešerše a analýzy dat.  
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2. Historie vysokých škol v Českých Budějovicích 

 

2.1 První vysoké školy v Českých Budějovicích 

 

Na konci druhé světové války převládala mezi lidmi šťastná nálada a touha po státě 

plném spravedlnosti. Tyto iluze zmizely rychle po nástupu a upevnění moci komunistické 

strany, coţ bylo zkraje roku 1945. Kromě toho, ţe nadvláda komunistické strany 

nepřipouštěla svobodné myšlení a rozhodování jednotlivých občanů, snaţila se také všemi 

moţnými prostředky kontrolovat kroky kaţdého člověka. Touha po nadvládě a kontrole se 

projevila i v souvislosti se školstvím. Bylo odstraněno nevhodné učivo a zrovna tak i ţáci, 

kteří měli nevhodný kádrový posudek a mohli by nabourávat reţim a jeho ideologii. Proto 

se na školách zavedly přijímací zkoušky, které měly za úkol ţáky rozdělit, avšak nikoliv 

podle jejich vědomostí. Vedle přijímacích zkoušek vznikly i zákonné normy, které do 

konce nadvlády komunistické strany formovaly školský systém
1
.  

Prvním z těchto zákonů byl zákon „O základní úpravě jednotného školství“, který 

nabyl ve svou platnost 21. dubna 1948 a svou platností zrušil předešlé zákony, jako byl 

říšský zákon z roku 1869 a také tzv. Malý školský zákon z roku 1922. Dalším byl „Zákon 

o školské soustavě a vzdělávání učitelů“, který byl platný od 24. dubna 1953. Tento zákon 

úplně zrušil předešlý vývoj školství. Následoval zákon „O soustavě výchovy a vzdělání“, 

který vznikl 15. prosince 1960. Tím posledním byl zákon z 22. března 1984 nazývaný 

„Další rozvoj československé výchovně vzdělávací soustavy“
2
. 

Výše zmíněné zákony různými způsoby upravovaly školství v Čechách po druhé 

světové válce, coţ se odráţelo hned v několika směrech. Například ne všechny vysoké 

školy mohly přiznávat tituly svým absolventům. To platilo pro ukončení na konkrétních 

fakultách, protoţe titul byl přiznán pouze na fakultách lékařských, veterinárních, 

technických, ekonomických a zemědělských. Po absolvování ostatních fakult absolvent 

obdrţel diplom, ale bez titulu, který mohli absolventi dodatečně získat pouze po vykonání 

rigorózní zkoušky. Po letech 1968-1969 došlo k přísnějšímu přezkoumání vyučujících na 

vysokých školách, někteří z nich byli propuštěni, jiní dobrovolně zvolili emigraci. A 

zrovna tak jako vyučující měli ztíţené podmínky pro přijetí ke studiu na vysoké škole také 

                                                           
1
 NOVOTNÝ, Miroslav a kol. Dějiny vyššího školství a vzdělanosti na jihu Čech: Od středověkých počátků do 

současnosti. 1. České Budějovice: Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích, 2006, s. 163-170. ISBN 80-

7040-883-9. 
2
 Tamtéţ s. 163-170 
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uchazeči o humanitní obory a pedagogické fakulty. Pohovory, které byly součástí 

přijímacího řízení, byly sledovány především z politického úhlu pohledu
3
.  

Nicméně po roce 1945 vznikaly nové pedagogické fakulty po celém území České 

republiky, a to i v Českých Budějovicích. Také v Českých Budějovicích proběhla řada 

velkých změn. Po roce 1948 byly všechny školy nejprve zestátněny, gymnázia se změnila 

z víceletých na čtyřletá atd. Důleţité ale je, ţe začaly vznikat pedagogické fakulty, které 

byly přidruţeny k univerzitám z celé republiky, ale nemusely nutně sídlit v univerzitním 

městě. Tato skutečnost byla dána prezidentským dekretem z 27. října 1945, který nabyl 

své realizace 9. dubna 1946, kdy bylo definitivně ustanoveno, ţe pedagogické fakulty se 

mohou nacházet i mimo město, kde sídlí univerzita. V Českých Budějovicích byl vznik 

takové fakulty chápán jako snaha o zrealizování předválečné myšlenky zaloţit vysokou 

školu na jihu Čech a také jako snaha o celkový rozvoj regionu. „Na základě vládního 

nařízení ze 14. září 1948 byly otevřeny dvě pobočky Pedagogické fakulty Univerzity 

Karlovy v Praze, v Plzni a v Českých Budějovicích. Jihočeská fakulta zahájila činnost od 

školního roku 1948/1949. Již 8. října 1948 se poprvé sešel pedagogický sbor nové školy k 

úvodní poradě týkající se přijímacích zkoušek, které byly stanoveny na 13. října. Vlastní 

výuka začala 25. října avšak slavnostní otevření nové fakulty se uskutečnilo až 10. 

prosince v sále místní sokolovny.“
4
 Bohuţel se ale zpočátku svého působení v Českých 

Budějovicích musela fakulta potýkat s malým zájmem o denní studium. Příčiny tohoto 

malého zájmu mohou být různé a můţeme mezi ně zařadit i tehdejší působení 

pedagogického gymnázia, které vedl Zdeněk Nejedlý. Toto gymnázium sídlilo nejprve 

v České ulici a později bylo přesunuto do budovy bývalého Jirsíkova gymnázia. Další 

problémy, se kterými se fakulta potýkala, bylo například nedostačující vybavení, 

nedostatek a špatná kvalita učebních pomůcek, ale i odborných materiálů, a také 

nedostatečná kapacita především pro ubytování studentů. Jak uţ bylo zmíněno, malý 

zájem o denní studium se projevil v počtu absolventů, kdy mezi lety 1953-1959 

pedagogická fakulta v Českých Budějovicích měla 847 absolventů, ale z nich bylo pouze 

540 absolventů z denního studia a zbytek byli absolventi, kteří studovali při zaměstnání. 

Většina absolventů pedagogické fakulty pocházela z Českých Budějovic nebo z měst a 

vesnic nedaleko od Českých Budějovic vzdálených
5
.  

                                                           
3
 NOVOTNÝ, Miroslav a kol. Dějiny vyššího školství a vzdělanosti na jihu Čech: Od středověkých počátků do 

současnosti. 1. České Budějovice: Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích, 2006, s. 163-170. ISBN 80-

7040-883-9. 
4
 Tamtéţ s. 170 

5
 Tamtéţ s. 172 
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V roce 1959 došlo k další změně ve školském systému a byly zřízeny budovy, které 

měly slouţit jako koleje k ubytování studentů o celkové kapacitě 1200 lidí. Bohuţel ale 

tato výstavba nebyla dokončena. V tomto období, okolo roku 1968, docházelo k mnoha 

důleţitějším a silnějším pohnutkám, neţ byla samotná výstavba vysokoškolského areálu. 

Atmosféra, která byla spojena s Praţským jarem, které se dočkalo velké odezvy ze strany 

studentů obou fakult na univerzitě v Českých Budějovicích, se protáhla aţ do majálesu 

roku 1968. Došlo také k ustanovení nových studentských organizací, které představovaly 

reakce na události ze srpna roku 1968. Veškeré tyto akce, které se nesetkaly s  přijetím a 

ţádným velkým výsledkem, vyvrcholily 7. listopadu 1968, kdy studenti bojkotovali 

veškeré přednášky, semináře a zároveň stravování v menze. Tohoto odporu se zúčastnili i 

někteří zaměstnanci a pedagogové z univerzity. Naneštěstí tento mítink ani celostátní 

studentská stávka neměly ţádnou odezvu. Dokonce ani oběť Jana Palacha, kterého také 

studenti Českobudějovické univerzity spolu za účasti dalších lidí uctili pietním průvodem 

a smuteční tryznou. Normalizace byla nezvratná a ze všech aktů, i ze studentských hnutí 

byly vyvozeny důsledky, proto stoupala apatie a rezignace. Někteří studenti dokonce 

emigrovali před začátkem nového školního roku. V průběhu pedagogické instituty, které 

nebyly méně problematické neţ nově zavedené pedagogické fakulty. Jejich hlavní funkcí 

bylo připravovat učitele prvního stupně ve tříletém cyklu a učitele pro druhý stupeň 

základních škol ve čtyřletém cyklu. Hned z počátku, po třech letech nad nimi kontrolu 

převzalo ministerstvo školství. Tyto pedagogické instituty nebyly samostatné vysoké školy 

a neměly ani stejná práva. Na začátku šedesátých let podobných institutů působilo po celé 

republice dvacet a jeden z nich byl také v Českých Budějovicích. Netrvalo dlouho a 

nastala další změna, která se týkala pedagogických institutů. Stalo se tak v  roce 1964, kdy 

byly přetvořeny v samostatné vysoké školy. Statut nově vzniklé vysoké školy byl 

právoplatně potvrzen aţ v roce 1970, ale uţ před tím měla nová Pedagogická fakulta 

v Českých Budějovicích vše to, co má kaţdá vysoká škola. Byla řízena vědeckou radou, 

děkanem a proděkany. „První řádné volby akademických funkcionářů Pedagogické fakulty 

proběhly v roce 1966, děkanem se stal Jan Pokorný, který tuto funkci zastával až do jara 

roku 1969.“
6
  I tato nově zaloţená fakulta měla problémy, které souvisely především 

s výběrem vhodných a dostatečně kvalifikovaných učitelů. Většina z  nich před příchodem 

na vysokou školu vyučovala na některé ze škol středních. Jejich hlavní časovou náplní 

                                                           
6
 NOVOTNÝ, Miroslav a kol. Dějiny vyššího školství a vzdělanosti na jihu Čech: Od středověkých počátků do 

současnosti. 1. České Budějovice: Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích, 2006, s. 173. ISBN 80-7040-

883-9. 
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bylo utváření svých vlastních přednášek, a proto nezbývalo příliš mnoho času na psaní 

odborných prací, coţ brzdilo kvalifikační růst jednotlivých kateder. Stále také přetrvával 

problém se získáním dostatečného počtu studentů do denního studia, protoţe v  šedesátých 

letech většina lidí studovala vysokou školu během svého zaměstnání. Do konce 

šedesátých let bylo na pedagogické fakultě čtrnáct kateder. Kromě učitelského vzdělání 

fakulta tehdy nabízela moţnost studovat i doplňující studium, a pro pozdější odbornou 

kvalifikaci, kromě jiného, také od školního roku 1967/1968, byla u některých aprobací 

zavedena moţnost studovat postgraduální studium. Zrovna tak jako dnes se jedním 

z problémů školství uvádí feminizace, uţ tehdy byla na pedagogických fakultách značná 

převaha dívek, jejichţ počet v průběhu let šedesátých dosahoval téměř 70%. Naopak 

zázemí a materiální vybavenost se v této době začaly obracet k lepšímu. Fakulta tehdy 

sídlila v Jeronýmově ulici a druhou budovu, která původně byla v bývalé budově Jirsíkova 

gymnázia, vyměnila za budovu, kde dříve sídlila měšťanská škola, ta byla v  Dukelské 

ulici. Díky tomu se i časově zlepšily přesuny mezi jednotlivými budovami. Studenti  tehdy 

byli ubytováni v Kněţské ulici a na Ţiţkově třídě. Dá se tedy říct, ţe celková kvalita 

vysoké školy se zvýšila, coţ kromě jiného přispělo i k moţnosti vybudování nového 

vysokoškolského areálu ve Čtyřech Dvorech. Tento areál měl kromě budov ekonomické a 

zemědělské fakulty zahrnovat budovu menzy a tři další následujících let se začaly 

formovat různé svazky, které měly za úkol udrţet pod kontrolou a zorganizovat studenty; 

jedním z těchto svazů byl například Socialistický svaz mládeţe. Členství v  tomto svazu se 

v následujících letech stalo prakticky podmínkou pro přijetí a absolvování vysoké školy. 

Změny proběhly i mezi zaměstnanci, kdy s novým školním rokem 1969/1970 bylo 

vyměněno vedení a novým děkanem se stal Bohumír Janoušek, který později psal beletrii 

a poezii s politickou angaţovaností a ve své funkci působil aţ do roku 1976, kdy ho 

nahradil Miroslav Somr. I přes nepříznivé podmínky, které měly vliv na celou univerzitu a 

její vzdělávací systém, se počet studentů postupně navyšoval, aţ poslední rok před 

revolucí dosáhl počtu 1600 studentů
7
.  

 

 

 

                                                           
7
 NOVOTNÝ, Miroslav a kol. Dějiny vyššího školství a vzdělanosti na jihu Čech: Od středověkých počátků do 

současnosti. 1. České Budějovice: Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích, 2006, s. 171-177. ISBN 80-

7040-883-9. 
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        2.2 Ekonomická fakulta 

 

Zemědělské obory mají v jiţních Čechách dlouholetou tradici a objevovaly se zde 

v různých větších či menších městech uţ od konce 18. století. Vysoká škola zemědělská 

vznikla právě vzhledem k této tradici na Jihu Čech poměrně pozdě. „Na základě vládního 

nařízení z 5. srpna 1960 byla k 1. září téhož roku ustanovena v Českých Budějovicích 

Provozně ekonomická fakulta jako v pořadí čtvrtá fakulta pražské Vysoké školy 

zemědělské.“
8
 

Z počátku, se škola setkávala s různými problémy, ať uţ šlo o ubytování svých 

studentů nebo její samotné umístění. Sloţení učitelů bylo v prvních letech různorodé, 

někteří z nich přešli z praţské fakulty, jiní byli z Pedagogické fakulty, a mnozí přicházeli 

ze středních škol. Výuka na této fakultě byla zahájena 12. září 1960. Tehdy fakulta 

nabízela ke studiu pouze jeden obor, který se studoval formou prezenčního studia. Zájem 

o studium na této fakultě byl ohromný, proto se v dalším roce přidaly moţnosti studia 

jiných oborů, a v jejím třetím funkčním roce bylo moţné studovat na této fakultě i 

dálkově. První rok fakulta pojala 120 studentů, a uţ třetí rok jich bylo několikanásobně 

více, a to 600. V roce 1985 byla tato fakulta přejmenována na fakultu Agronomickou. 

Agronomická fakulta měla na konci 80. let třináct kateder, v průběhu jejího působení do 

revoluce se v jejím vedení vyměnili tři děkani
9
.  

 

2.3 Založení Jihočeské univerzity v Českých Budějovicích 

 

Po konci roku 1989 se změnil ţivot všem lidem v celé republice, a také se změnil 

vývoj a směr jednotlivých institucí. Školství se pomalu začínalo měnit uţ na začátku roku 

1990, kdy byla přijata novela školského zákona z roku 1984. Změn, ke kterým tehdy 

došlo, bylo mnoho, patří mezi ně například některá z těchto opatření „odpolitizování školy, 

výchovy a vzdělání, zrušení rigidních osnov, hledání alternativních forem práce ve škole, 

zrušení preferovaného postavení ruštiny ve výuce cizích jazyků, ustavení školních rad, 

vznik soukromých škol, zvýšení počtu studijních míst na středních a vysokých školách, 

možnost podávat více přihlášek na vysoké školy, posílení vnitřní autonomie vysokých škol 

                                                           
8
 NOVOTNÝ, Miroslav a KOL. Dějiny vyššího školství a vzdělanosti na jihu Čech: Od středověkých počátků do 

současnosti. 1. České Budějovice: Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích, 2006, s. 178. ISBN 80-7040-

883-9. 
9
 Tamtéţ s. 177-181 
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atd.“
10

 V Českých Budějovicích se školství od roku 1989 radikálně změnilo. Vznikala 

velké mnoţství nových škol nebo stávající školy měnily svá stará jména. Vznikaly školy 

soukromé a církevní, které do té doby měly dveře zavřené. Kaţdá škola byla mnohem více 

otevřená novým studentům, kterých také dokázala pojmout více neţ před rokem 1989. 

Počet studentů ve městě se tedy zvyšoval. Kromě základních a středních škol, vznikaly 

také nové základní umělecké školy. Ovšem největší změnou a zároveň největší událostí , 

bylo zaloţení Jihočeské univerzity
11

. 

Na začátku roku 1990 proběhly volby děkanů do obou fakult, které tehdy v  Českých 

Budějovicích jiţ existovaly. Děkany se stali Jiří Divíšek a Jaroslav Kursa. Oba dva spolu 

začali jednat o spojení fakult a o dohledném zaloţení vysoké školy s více fakultami. 

K těmto jednáním vznikl dvanácti členný přípravný výbor, který učinil kroky k  zaloţení 

nové univerzity v Českých Budějovicích. „Předsedou výboru se stal děkan Pedagogické 

fakulty Jiří Divíšek, místopředsedou byl zvolen děkan Agronomické fakulty Jaroslav Kursa 

a funkci tajemníka zastával František Sehnal z Entomologického ústavu ČSAV. Dalšími 

členy výboru byli Václav Bok, Karel Drbal, Miroslav Hašek, Jan Lepš, Miroslav Papáček, 

Petr Petr, Vladimír Vurm, Jan Zvára a Jan Květ. Za pozornost jistě stojí fakt, že se na 

práci přípravného výboru nepodílel žádný zástupce města.“
12

 Vzniku Jihočeské univerzity 

předcházelo vyřešení mnoţství otázek a rozeslání několika ţádostí o podporu, aţ byl 

v červnu roku 1991 přijat zákon, který nabyl platnosti 28. září 1991. Jednalo se o zákon 

ČNR č.314/1991 Sbírky
13

. Tento zákon ustanovil počet nových univerzit, mezi kterými 

byla i Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích. Podle zákona, je definice veřejné 

vysoké školy škola taková, která se „zřizuje a ruší zákonem. Zákon též stanoví její název a 

sídlo. Veřejná vysoká škola se může sloučit nebo splynout jen s  jinou veřejnou vysokou 

školou; rozdělit se může jen na jiné veřejné vysoké školy. Tyto změny je možné provést 

pouze zákonem. V případě zrušení veřejné vysoké školy podle odstavce 1 nebo sloučení, 

splynutí nebo rozdělení veřejné vysoké školy podle odstavce 2 zákon též stanoví, na které 

                                                           
10

 NOVOTNÝ, Miroslav a kol. Dějiny vyššího školství a vzdělanosti na jihu Čech: Od středověkých počátků do 

současnosti. 1. České Budějovice: Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích, 2006, s. 188. ISBN 80-7040-

883-9. 
11

 Tamtéţ s. 189-199 
12

 Tamtéţ s. 192 
13

 Jihočeská univerzita dvacetiletá 1991-2011: Mimořádné výroční číslo časopisu Jihočeská univerzita. Jihočeská 

univerzita [online]. 2011, Prosinec, s. 1-86 [cit. 2013-04-27]. ISSN 1801-2183. Dostupné z: 

http://www.jcu.cz/public-relations/university_periodical/Jihoceska_univerzita_dvacetileta.pdf 
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právnické osoby přechází její majetek a závazky a které veřejné vysoké školy umožní 

dokončení vysokoškolského vzdělání studentům zrušené veřejné vysoké školy.“
14

  

Dočasnou hlavou školy se do oficiálních voleb stal Jiří Divíšek, a ten zůstal 

v rektorském křesle i po prvních volbách, které proběhly 8. listopadu 1991. Mezi 19. a 20. 

listopadem proběhly Slavnosti zaloţení Jihočeské univerzity. Tentýţ měsíc také vznikly tři 

avizované fakulty, fakulta Biologická (později přejmenována na Přírodovědeckou), 

Teologická a Zdravotně sociální. Z počátku mezi fakulty Jihočeské univerzity patřila také 

fakulta managementu, která sídlila v Jindřichově Hradci. V průběhu let se jednou z částí 

univerzity staly i další tři ústavy, které byly do té doby samostatné: Výzkumný ústav 

rybářský a hydrobiologický ve Vodňanech, který se připojil v roce 1996, v roce 2002 se 

připojil Ústav fyzikální biologie v Nových Hradech a Historický ústav, který se 

k univerzitě připojil roku 2003, ale od počátku roku 2006 funguje jako součást tehdy nově 

otevřené Filozofické fakulty. V lednu roku 2007 se Jihočeská univerzita také rozšířila o 

svou další, Ekonomickou fakultu. Nejmladší, a svého druhu také jedinou fakultou v České 

republice, dokonce i střední Evropě, je Fakulta rybářství a ochrany vod, která má své sídlo 

ve Vodňanech
15

. 

 

2.4 Fakulty Jihočeské univerzity 

 

Jihočeská univerzita má v současné době osm fakult.  

Pedagogická fakulta
16

 patří mezi dvě nejstarší fakulty Jihočeské univerzity. Byla 

zaloţena v roce 1948, kdy fungovala jako jedna z poboček Univerzity Karlovy v Praze, 

ale později došlo k jejímu osamostatnění. 

Zemědělská fakulta
17

 je druhou nejstarší fakultou Jihočeské univerzity, zaloţena 

byla v roce 1960, původně se jmenovala fakulta Provozně-ekonomická, která také jako 

Pedagogická fakulta byla součástí jiné praţské vysoké školy a to Vysoké školy 

zemědělské. Tato fakulta spolu s Pedagogickou fakultou byla jednou ze zakládajících 

fakult Jihočeské univerzity.  

                                                           
14

 Česká republika. Zákon o vysokých školách: veřejná vysoká škola a její součásti. In: 111/1998 Sb. 1998. 

Dostupné z: www.zakony-online.cz 
15

 NOVOTNÝ, Miroslav a kol. Dějiny vyššího školství a vzdělanosti na jihu Čech: Od středověkých počátků do 

současnosti. 1. České Budějovice: Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích, 2006, s. 189-199. ISBN 80-

7040-883-9. 
16

 Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích: Pedagogická fakulta [online]. c2013, [cit. 2013-04-21]. 

Dostupné z: www.pf.jcu.cz 
17

 Zemědělská fakulta: Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích [online]. c2013, [cit. 2013-04-21]. 

Dostupné z: http://www.zf.jcu.cz/ 
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Mezi další fakulty, které se podílely na zaloţení Jihočeské univerzity, patřila 

Biologická fakulta, a ta byla později v roce 2007 přejmenována a v současné době nese 

název Přírodovědecká fakulta
18

. Tato fakulta vznikla v roce 1991. Dále se jednalo o 

Teologickou fakultu
19

, která byla taktéţ zaloţena v roce 1991, ale byla Akreditační 

komisí schválena 23. října 1990, a proto mohla být mezi zakládající fakulty Jihočeské 

univerzity připojena 8. listopadu 1991. Tato fakulta působí pod Jihočeskou univerzitou se 

stejným názvem dodnes. Poslední spoluzakládající fakultou Jihočeské univerzity je 

Zdravotně sociální fakulta
20

, která do roku 1990 působila jakou součást Pedagogické 

fakulty, ale poté se od ní oddělila a svoji samostatnou existenci zahájila roku 1991.  

Mezi další tři fakulty, které byly zaloţeny uţ za fungování nové Jihočeské univerzity 

patří Filozofická fakulta
21

, zřízena k 1. lednu roku 2006. Podnět k jejímu zaloţení vzešel 

z Historického ústavu Jihočeské univerzity, který je funkční od roku 2003. Další fakultou 

je Ekonomická fakulta
22

, vzniklá o rok později, 1. ledna v roce 2007. Nejmladší fakultou 

je Fakulta rybářství a ochrany vod
23

 mající své sídlo ve Vodňanech a vznikla 1. září 

v roce 2009. 

 

Jihočeská univerzita je mladou institucí, i přes svůj věk však prošla řadou velice 

významných změn a stále na svém postavení pracuje. Její původní kampus ve Čtyřech 

Dvorech se rozšířil o dvě nové budovy, kde sídlí Filozofická fakulta, rektorát a 

Akademická knihovna, která slouţí i širší veřejnosti
24

. Nyní jsou další nové budovy ve 

výstavbě. Budou součástí Přírodovědecké a Zemědělské fakulty a budou se nacházet 

v univerzitním areálu ve Čtyřech Dvorech. Další budova bude slouţit Fakultě rybářství a 

ochrany vod, vybudována bude ve Vodňanech. Kromě kolejí K1, K2, K3 a K4 přibyla 

nová kolej K5. Počet studentů od jejích začátků několikanásobně vzrostl  a také počet 

oborů, které se kaţdoročně nabízejí ke studiu. V průběhu jejího působení se v čele 
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 Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích: Přírodovědecká fakulta [online]. c2013, [cit. 2013-04-21]. 

Dostupné z: http://www.prf.jcu.cz/ 
19

 Teologická fakulta Jihočeské univerzity [online]. [cit. 2013-04-21]. Dostupné z: http://www.tf.jcu.cz/ 
20

 BINTEROVÁ, Mgr. Alena. Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích: Zdravotně sociální fakulta [online]. 

c2013, [cit. 2013-04-21]. Dostupné z: http://www.zsf.jcu.cz/ 
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 Filozofická fakulta: Jihočeské univerzity v Českých Budějovicích [online]. c2013, [cit. 2013-04-21]. Dostupné 
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22

 Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích: Ekonomická fakulta [online]. c2013, [cit. 2013-04-21]. 

Dostupné z: http://www.ef.jcu.cz/ 
23

 Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích: Fakulta rybářství a ochrany vod [online]. c2013, [cit. 2013-04-

21]. Dostupné z: http://www.frov.jcu.cz/ 
24
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vystřídalo pět rektorů. Prvním byl Jiří Divíšek, který působil ve své funkci mezi lety 

1992-1998, jeho vystřídal František Střeleček, ve funkci byl od roku 1998 do roku 2004. 

Od roku 2004 do funkce rektora Jihočeské univerzity nastoupil Václav Bůţek. A ten 

v rektorském křesle setrval aţ do roku 2011. Václava Bůţka vystřídala v  čele Jihočeské 

univerzity její vůbec první rektorka Magdalena Hrabánková, která bohuţel téhoţ roku 

náhle zemřela. Po ní do funkce rektora nastoupil Libor Grubhoffer, který je na rektorském 

postu nyní
25

. 

3. Význam marketingové komunikace pro prezentaci 

vysoké školy 
 

   Vysoké školy patří mezi různorodou škálu firem, které se objevují na trhu. 

Vzhledem k neustále rostoucímu počtu vysokých škol je nutné učinit kroky, které 

jednotlivým institucím pomohou obstát v konkurenci. Proto jako všechny jiné firmy musí 

i vysoké školy budovat svou pověst a zároveň utvářet svoji podobu, jeţ ji bude 

prezentovat a prodávat na veřejnosti. Vysoká škola se snaţí zaujmout své stávající, ale i 

budoucí studenty a mimo to ještě veškeré své zaměstnance, její domovské město, ale i 

celý stát a společnost.
26

 Tomuto procesu říkáme marketingová komunikace. Můţe být 

definována jako „komunikace, kterou používá podnik k informování, přesvědčování nebo 

ovlivňování dnešních nebo budoucích potenciálních zákazníků. Hlavní charakteristikou 

této komunikace je zprostředkování informací a jejich obsahového významu s  cílem 

usměrňování mínění, postojů, očekávání a způsoby chování spotřebitelů v souladu, se 

specifickými cíli podniku.“
27

 Marketingová komunikace probíhá zpravidla mezi dvěma 

nejdůleţitějšími objekty, a to mezi adresátem a danou institucí. Ten, kdo vypouští zprávu 

k adresátovi, je ve svém vlastním zájmu povinen ji uvést do takového jazyka, aby zpráva 

byla jasná a zřetelná všem předpokládaným adresátům a aby v průběhu jejího přenosu 

nedošlo k nedorozumění. Nástrojů marketingové komunikace je několik. V dnešní době 

stále přibývají prostředky, díky nimţ můţe firma informovat širokou veřejnost o své 

činnosti nebo naopak způsob, kterým můţe být činnost firmy na veřejnosti podporována. 
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 NOVOTNÝ, Miroslav a kol. Dějiny vyššího školství a vzdělanosti na jihu Čech: Od středověkých počátků do 
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Všechny tyto prostředky jsou nazývány marketingovým mixem. Mezi marketingový mix 

řadíme reklamu, podporu prodeje, osobní prodej a public relations (vztahy s veřejností). 

Kombinace těchto prostředků nebo i jen některé z nich prodávají firmu na trhu
28

.  

   Marketing vysokých škol stejně jako marketing ostatních neziskových organizací 

se začal nejvíce vyvíjet v devadesátých letech minulého století, kdy začal narůstat zájem o 

studium na vysokých školách, především proto, ţe začaly být dostupné široké veřejnosti 

bez jakéhokoliv rozdílu. Zrovna tak jako rostl počet zájemců o studium, rostl také počet 

vysokých škol. Marketingová komunikace vysokých škol je většinou provázena 

dlouhodobým plánem, je často utvářen médii, která informují o děních souvisejících 

s vysokou školou, nebo která daná vysoká škola pořádá. Často informují o studijních 

programech, plánech vysoké školy a o budoucím uplatnění, které vysoká škola nabízí 

nebo kterého je moţno díky studiu na konkrétní škole dosáhnout. Někdy se ale můţe stát, 

ţe jsou konkrétní informace bulvarizované, coţ k akademickému prostředí neprospívá. 

Proto většina lidí zaměstnaných na akademické půdě marketingové komunikaci příliš 

nedůvěřují. Jak uţ bylo zmíněno, kromě působení na potenciální zájemce o studiu, které 

probíhá formou dne otevřených dveří, informacemi v periodikách o studijních programech 

a oborech, které daná škola nabízí, jde i o jiné aktivity. Jedná se o rozvoj vysoké školy a 

jejího zázemí, které je důleţité pro studenty, ale i pro její zaměstnance. Je důleţité, aby 

docházelo k vzájemné interakci mezi vedením školy a jejími zaměstnanci a studenty. Dále 

je důleţité zajistit průběţné vzdělávání a rozvíjení pedagogů vyučujících na škole. Je 

dobré efektivně pracovat nebo se alespoň podílet na různých výzkumech souvisejících se 

studiem a rozvojem školy. V neposlední řadě je dobré dbát i na mínění širší veřejnosti 

vztahující se ke škole. Veškeré marketingové postupy a strategie by měly být předem 

naplánovány a projednány zodpovědnou a povolanou osobou
29

.  

     Vedle marketingové komunikace existuje komunikace sociální. Ta na rozdíl od 

marketingové komunikace nemá ţádnou konkrétní funkci, díky které by něco prodávala na 

trhu, ale je základní mezilidskou interakcí, která probíhá verbálně nebo nonverbálně. 

Můţe probíhat mezi jednotlivci, ale i mezi celou skupinou lidí. Právě na vysokých 

pozicích v marketingových odvětvích jsou poţadovány dobré komunikační prostředky, 
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díky kterým celý marketingový proces můţe lépe fungovat. Špatná schopnost sociální 

komunikace můţe být někdy klíčová v postavení firmy nebo osobnosti na trhu
30

.  

4. Role masových a síťových médií v komunikaci 

s veřejností 
 

Podle Marshalla McLuhana je „základní funkcí médií – ukládáním informací a 

usnadňováním jejich pohybu. Je zřejmé, že ukládat znamená usnadňovat, protože to, co je 

uloženo, je také přístupnější než to, co je nutno sbírat.“
31

 Média jsou v posledních 

desetiletích skloňována ve všech pádech a pouţívána lidmi, kteří se pohybují v různých 

pracovních sférách. Co ale média doopravdy jsou? Jejich původ není spojen právě 

s posledními desetiletími, která jim za jejich celou existenci nejvíce prospívají a přispívají 

k jejich rychlému rozvoji. Jsou spojována s existencí člověka, který je utváří. Pokud 

bychom je tedy chápali jako prostředek mezilidské a sociální komunikace, nebylo by 

správné je omezit pouze na rozhlas, televizi a tisk, coţ představuje média, která jsou nám 

nejznámější a nejdostupnější. Základním prostředkem komunikace je přirozený jazyk, 

pouţívaný mezi lidmi a právě samotná komunikace probíhající mezi jednotlivci naţivo. 

Tento projev komunikace, tedy přirozený jazyk je někdy nazýván kódem. „Kódy je možné 

považovat za primární komunikační média, za zprostředkovatele sdělení mezi účastníky 

komunikace.“
32

 Tento druh komunikace přestal v průběhu vývoje lidstva být uspokojivým, 

protoţe lidé kromě kvalitních a dostupných informací touţili po tom, aby informace byly 

dostupné co nejčerstvější. Proto, kromě jejich získávání začal boj i s časem. Tím pádem 

vznikala nová média, která produkovala informace a data rychleji neţ média primární a 

jim se říká sekundární média. Za pomocí těchto médií „se lidé snažili překonat časovou a 

prostorovou omezenost vysílaných sdělení. Za komunikační média je proto možné 

považovat prostředky snažící se o záznam a přenos sdělení.“
33

 Sekundární média mají 

tedy pochopitelně více prostředků neţ média primární a neustále se vyvíjí. Jako média 

s moţná vůbec největší historií bychom mohli zařadit obrázky objevující se uţ u 

pravěkých a jeskynních lidí v podobě jednoduchých malůvek uvnitř jeskyní, které tehdy 
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slouţily jako příbytky. Dalším druhem je bezpochyby písmo, které se později začalo šířit 

za pomoci tisku, jehoţ roli významně ovlivnil vznik knihtisku, který vynalezl Johannes 

Gutenberg v roce 1445. Podle Marshalla McLuhana, lidem uchází nejdůleţitější vlastnost 

knihtisku a to, ţe „je obrazovou výpovědí, kterou lze opakovat přesně a donekonečna – 

alespoň dokud vydrží štoček. Opakovatelnost je základem mechanického principu, který 

ovládá náš svět zvláště od příchodu Gutenbergovy technologie. Poselstvím knihtisku a 

typografie je především opakovatelnost.“
34

  Zhruba o století a půl později v roce 1605 

byly vydány první tištěné noviny ve Štrasburgu. Kromě tisku bychom sem ale mohli 

zařadit i různé „typy mechanického, analogového či digitálního nahrávání“
35

, které se 

začalo vyvíjet zhruba o století později, neţ byl vynalezen knihtisk. Do povědomí širší 

veřejnosti se přístroje jako kamera nebo objektiv dostaly díky jejich samotnému pouţívání 

aţ v první polovině 19. století. Dávno před tím neţ vznikl počítačový přenos dat slouţily 

k přenosu médií a různých druhů sdělení například kouřové nebo zvukové signály, které 

byly později nahrazeny telekomunikací, pouţívané neustále, ovšem její forma se stále 

vyvíjí. Dodnes slouţí k přenosu tištěných jimţ se, co se rychlosti přenosu týče, nedá 

konkurovat
36

.  

 

Pro přiblíţení uvádím přehled vývoje mezilidské komunikace: 

 

Periodizace vývoje lidské komunikace: 

 epocha znamení a signálů 

 epocha mluvení a jazyka 

 epocha psaní 

 epocha tisku 

 epocha masové komunikace
37
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4.1 Charakteristika různých typů médií 

 

       Média se od sebe liší nejenom vývojem, ale také způsobem, kterým lidem 

sdělují informace. V dnešní době se mezi jedny z nejpopulárnějších řadí média masová, 

charakterizovaná v roce 1965 Marshallem McLuhanem takto „Nejsou masová proto, že 

vtahují všechny zároveň. Díky automatizaci mají tedy výrobní obory stejný strukturáln í 

charakter jako zábavní průmysl, a to v míře, do jaké se blíží v mžikové rychlosti pohybu 

informací.“
38

 Autoři Jan Jirák a Barbara Köpplová, kteří se zabývají novodobou funkcí a 

podobou médií, charakterizují masová média jako „„Sdělení“, jež masová média nabízejí, 

jsou často vyjádřena v řeči (tedy za použití přirozeného jazyka, jako primárního 

komunikačního kódu), ale pro jejich sestavení je možné použít i jiné kódy (např.  obrazové 

či hudební)“
39

 Masová média jsou tedy prostředkem mezi médiem a adresátem, mezi 

kterými probíhá určitý druh komunikace. Tato komunikace bývá oboustranná, ale reakce 

adresáta na sdělení není bezprostřední, tak jak tomu bývá v  interpersonální komunikaci, ať 

uţ je v dnešní době zprostředkovaná jakýmkoliv přenosem dat a neprobíhá nutně „face to 

face“. Toto je moţné povaţovat za největší rozdíl mezi masovou komunikací a 

interpersonální
40

.  

     Proces masové komunikace probíhající mezi zdrojem a adresátem, je povětšinou 

zajišťován nějakým prostředníkem (osobou či technologií) se nazývá mediace. Masová 

média mají několik funkcí. Lidem, kterým jsou jejich sdělení zprostředkovávána, 

poskytují informace o aktuálním dění z celého světa. Zahrnuje to zprávy z různých 

odvětví. Zároveň masová média svými sděleními ovlivňují určité cílové skupiny za 

pomocí reklam, a doporučení, jak se správně chovat nebo jaké postoje ke konkrétním 

věcem zaujmout. Jejich další funkcí je zábava, kterou pro lidi vytváří a v  různých 

podobách ji nabízejí. Masová média mají v podstatě neomezené spektrum moţností jak a 

co konzumentům nabízet. Jejich funkce a důsledky bývají často kritizovány, protoţe 

některé informace jimi poskytované bývají zkreslovány a díky tomu ovlivňují lidi, kterým 

je sdělení adresováno
41

.  
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     Vedle masových médií nebo masové komunikace se objevují i média, kterým se 

říká nová nebo síťová. Některé literatury je staví díky jejich zaměření a funkčnosti do 

opozice médií masových. Co to nová média jsou? Jejich definice není nikde přesně daná 

snad také kvůli tomu, ţe kaţdá doba má svá nová média, pro která je většinou 

charakteristická určitá nová technologie slouţící jejich přenosu. Například Marshall 

McLuhan charakterizoval ve své době (v 60. letech 20. století) nová média, jako odvětví 

které tehdy představovaly věci, jako byla televize, telefon, rozhlas, ale i celková 

automatizace.  To nyní uţ neplatí, protoţe tehdejší technologické vymoţenosti dnes patří 

k standardům. Nová média dnešní doby jsou představována síťovým propojením mezi 

lidmi. Označují dobu, která je propojena komunikací za pomocí e-mailů, SMS, pohybem 

po internetu a jeho dostupnosti po celých 24 hodin. Veškeré akce, které s novými médii 

souvisejí, probíhají na síti, odtud tedy jejich druhý název síťová média. Hlavní rozdíl, 

kterým se nová média odlišují od masových a právě také rozdíl, proč jsou stavěna do 

jejich opozice je, ţe masová média se zaměřují na určitý typ svého konzumenta, vytvářejí 

je skupiny lidí a cílovou skupinou jejich sdělení je jedinec. Ale u nových médi í je tomu 

právě naopak jsou vytvářeny skupinou lidí, která je směřuje k další „mase“ lidí
42

.  

5.  Mediální obraz Jihočeské univerzity 
 

     Mediální obraz kaţdé instituce, a tedy i Jihočeské univerzity, utváří a ovlivňuje 

několik různých faktorů. V dnešní době největší oblíbenost patří novým/síťovým médiím, 

která v podstatě ovládají jiná média, jako jsou například periodika, která se dnes mohou 

předplatit a číst i v elektronické podobě. Jak utvářejí mediální obraz Jihočeské univerzity 

tištěná média a čím je tento obraz ovlivňován se pokusím demonstrovat na sedmi různých 

periodikách z dat nasbíraných v průběhu let 2008-2012 včetně. Přesto, ţe všechna 

periodika, která budou zmíněna, nemají ţádné konkrétní zaměření a soustředí se na České 

Budějovice nebo jiţní Čechy, v kaţdém z nich je Jihočeská univerzita prezentována v jiné 

míře a také z jiných úhlů pohledu. Paradoxně jsem zjistila, ţe menší periodika, která 

vychází přímo v Českých Budějovicích a jsou zaměřena pouze na ně, věnují svou 

pozornost Jihočeské univerzitě méně neţ noviny, které vycházejí po celé republice. 

Předmětem mého zkoumání byly Českobudějovický deník, Sedmička, Noviny 

českobudějovické radnice, Budějovický Samson, Právo, Lidové noviny a Mladá fronta 

Dnes, přičemţ Sedmička a Budějovický Samson vycházely pouze mezi lety 2010-2012.  
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5.1 Jihočeská univerzita v roce 2008 

 

     V roce 2008 ještě nevycházel Budějovický Samson a noviny Sedmička, průřez 

tímto rokem se tedy bude týkat pouze pěti periodik. Periodika, menších nákladů se 

zaměřují na menší lokality, a věnují se spíše interním děním. Svou pozornost na 

Jihočeskou univerzitu neupírají v takové míře, jako periodika s širším zaměřením.  

     Periodikem, které se Jihočeské univerzitě ve svých výtiscích věnuje nejméně, 

jsou Noviny Českobudějovické radnice. Ty se svým obsahem zaměřují spíše na práci 

Policie ČR a na chod základních a středních škol. V roce 2008, věnovaly v říjnu jeden ze 

svých článků nositelům vyznamenání za zásluhy, mezi nimiţ byl i děkan Zdravotně 

sociální fakulty prof. MUDr. Miloš Velemínský CSc., který je jedním z  představitelů a 

tvůrců sociální pediatrie.  

     Českobudějovický deník věnoval Jihočeské univerzitě více prostoru a zabýval se 

především chystající se výstavbou
43

, Jihočeské univerzity, která byla téhoţ roku 

započata
44

. Tradičně informoval o Dni otevřených dveří
45

 a novém oboru
46

, který se 

univerzita chystala v následujícím školním roce otevřít. Kromě toho také vyšlo několik 

článků o úspěších biologů z Přírodovědecké fakulty, jejichţ objevem byla bakterii
47

 

podílející se na zaţívání. Jejich objev byl označen za světový a slavili s ním obrovský a 

zaslouţený úspěch. Kromě objevu bakterie se biologové z Přírodovědecké fakulty podíleli 

na výzkumu ţivých organismů, rostlin a klimatických poměrů na Arktidě
48

. Jejich práce se 

však nesoustředila pouze na zahraničí. Přírodovědecká fakulta se společně s městem 

podílela na vzniku tabulí
49

, které se vyskytují v centru města a upozorňují na ţivočichy 

zde ţijící. V roce 2008 také Pedagogická fakulta Jihočeské univerzity slavila své šedesáté 

výročí
50

. Univerzita neorganizuje aktivity jen pro vysokoškolské studenty v  průběhu 

akademického školního roku 2008/2009; zároveň v tomto roce poprvé pořádala pro 
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talentované středoškolské studenty se zájmem o rybaření letní rybářskou školu
51

. 

Českobudějovický deník také nezapomněl čtenáře informovat o tom, ţe se Jan Zahradník 

vrací na Jihočeskou univerzitu jako učitel
52

.  

     Deník Právo se věnoval jako Českobudějovický deník objevům jihočeských 

biologů a neopomněl objev enzymu, za pomocí kterého se dokáţí bakterie geneticky 

změnit
53

. Kromě tohoto článku se ovšem dočkali jihočeští vědci publicity ještě několikrát, 

a to v souvislosti s výzkumem, který se týkal vakcín proti nemocem, jejichţ příčinou 

bývají klíšťata
54

. Vedle klíšťat byl objeven předchůdce malárie
55

. Zrovna tak, jako 

v Českobudějovickém deníku i v Právu vyšel článek týkající se vědců, kteří odjeli na 

expedici na Špicberky na Arktidě
56

. I zde bylo zmíněno kulaté výročí Jihočeské 

univerzity
57

. V tomto roce byl udělen čestný doktorát Sylvii Rychterové
58

. Jednou 

z posledních informací v roce 2008 bylo, ţe bývalý hejtman Jan Zahradník se vrátí jako 

vyučující na Jihočeskou univerzitu
59

. V neposlední řadě se i tento deník několikrát zmínil 

o otevírání nových oborů nabízených univerzitou s následujícím akademickým rokem.   

     Lidové noviny se zabývaly společnými tématy jako výše uvedená periodika, ale 

také publikovaly články, které informovaly o celorepublikových akcích, do kterých se 

Jihočeská univerzita zapojila. Velká část jejich článků patřila vědcům, kteří zjistili, jak 

mutuje bakterie
60

, zabývali se funkcemi jednotlivých bílkovin
61

, přiblíţili se k výzkumu 

vakcíny proti borelióze
62

 nebo odjeli na Arktidu
63

. Na rozdíl od předešlých periodik však 

informovaly o zapojení se univerzity do programu proti plagiátorství
64

 a také o besedě, 

kterou pořádala Petra Konvalinková z Jihočeské univerzity
65

. Ta se zabývala těţbou 

v rašeliništích. Informovaly rovněţ o návratu bývalého hejtmana Jana Zahradníka mezi 
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učitele na Jihočeskou univerzitu, ale na rozdíl od předešlých periodik dodaly, ţe v únoru 

následujícího roku bude jmenován prorektorem
66

. 

     Nejrozsáhlejší informace za rok 2008 však zároveň za všechny roky ze všech 

periodik, poskytuje Mladá fronta Dnes. Ve svých článcích poskytla informace  související 

s chodem akademického roku, jako například o Dni otevřených dveří
67

, ale informovala 

téţ o nových oborech Univerzity třetího věku,
68

 nebo dokonce o prvním doktorském 

programu ošetřovatelství v České republice, který byl otevřen pod Zdravotně sociální 

fakultou
69

. Dalšími organizačními informacemi, které byly v Mladé frontě Dnes zmíněny, 

bylo zvolení nového děkana zemědělské fakulty, návrat Jana Zahradníka k výuce 

matematiky
70

 a výstavba nového kampusu v areálu Jihočeské univerzity
71

. V roce 2008 

prezident Václav Klaus jmenoval několik nových profesorů, z  nichţ dva byli z Jihočeské 

univerzity
72

. Díky nim se celkový počet profesorů, kteří vyučovali na univerzitě, zvýšil na 

86. Toho roku také vyšla nová historická kniha za spolupráce Václava Bůţka z  Filozofické 

fakulty
73

, svého času rektora Jihočeské univerzity. Ani tento deník nepřehlédl snahy 

jihočeských vědců a biologů a informoval o pokrocích v testování klíšťat
74

 a zaznamenání 

těch, která jsou nebezpečná
75

, dále ale, na rozdíl od předešlých periodik, upozornil na 

nález archeologů v nedalekém svatém Jánu nad Netolicemi
76

, kde byly nalezeny 

pravděpodobně zdi původního kostela. Díky vědcům z Jihočeské univerzity mohli lesníci 

na Šumavě pouţít houbu
77

, která pomáhala v boji proti kůrovci. Kromě vědeckých objevů 

univerzita přišla s nabídkou nových laboratoří, kanceláří, výrobních prostorů a jiného 

v areálu vědeckotechnického parku poblíţ univerzitního kampusu
78

.  
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     Rok 2008 byl pro Jihočeskou univerzitu a její obraz utvářený médii více neţ 

příznivý. Některá periodika byla zprávami o ní zaplněná více, jiná méně, ale nikde o ní 

nebyla ţádná výrazně nepříznivá zmínka. Naopak tento rok byl nesen ve znamení 

celkového rozvoje Jihočeské univerzity. Začalo rozšiřování jejího kampusu, vzniklo 

několik nových učebních oborů pro klasickou výuku, ale i pro výuky z Univerzity třetího 

věku, která mezi svými studenty nabírá na popularitě. Vědci z Přírodovědecké fakulty 

odvedly nemalý kus práce a velkou částí přispěli ke kladnému obrazu univerzity. 

 

5.2 Jihočeská univerzita v roce 2009 

 

     V roce 2009 vrcholily dostavby nových budov v komplexu Jihočeské univerzity, 

coţ nebylo v ţádném tisku opomenuto, a i přes dokončování tohoto rozvoje, nabízela 

univerzita stále nové moţnosti pro potenciální i stávající studenty. Nebyly opomenuty ani 

vědecké práce, na kterých se podíleli pracovníci nebo studenti z  Jihočeské univerzity.  

     Noviny Českobudějovické radnice byly v prostoru, který ve svých výtiscích 

věnovaly Jihočeské univerzitě stejně jako předešlý rok nejstručnější. V únoru informovaly 

o neformální návštěvě konzula Filipínského velvyslanectví v Praze Mersola J. Mellejora, 

která byla spojená s prohlídkou Jihočeské univerzity. V dubnu byl v novinách 

Českobudějovické radnice článek o předání francouzských a českých diplomů univerzity 

Bretagne-Sud v Lorientu a Jihočeské univerzity v Českých Budějovicích. Diplomy 

obdrţelo 6 absolventů a předal jim je náměstek primátora Rudolf Vodička.  

     V Českobudějovickém deníku se často zmiňoval průběh stavby nových budov
79

, 

den jejich dostavení a také první den, kdy budou poprvé k dispozici. Vznikly dvě budovy, 

ze kterých jedna nyní slouţí jako rektorát a část Filozofické fakulty a druhá jako 

knihovna, která je kromě pro studenty, otevřená i pro širokou veřejnost
80

. Pozornost byla 

věnována i výzkumné expedici na Špicberkách, organizovaná pod záštitou Přírodovědecké 

fakulty
81

. V Nových Hradech, kde se nachází Ústav fyzikální biologie, byla za pomocí 

vědců z VŠCHT vyvinuta metoda na výrobu léku na osteoporózu
82

. V roce 2009 byla 

otevřena nová síťová laboratoř, nejmodernější v jiţních Čechách, slouţící k počítačové 
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výuce v rámci Local Cisco Networking Academy
83

. K 20. výročí sametové revoluce 

Jihočeská univerzita hostila mezinárodní konferenci s názvem Jihočeská univerzita
84

. 

Českobudějovický deník tradičně informoval o Dni otevřených dveří a z  organizačních 

věcí o prvním děkanovi nové Fakulty rybářství a ochrany vod se svým sídlem ve 

Vodňanech, kterým se stal Otomar Linhart
85

. I tento rok se univerzita nesoustředila pouze 

na vysokoškolské studenty a pod záštitou Zdravotně sociální fakulty připravila letní tábor 

pro děti zdravotně handicapované
86

.  

     Deník Právo ve svých výtiscích informoval především o chodu univerzity a o 

změnách, které se v průběhu roku udály. Jeho pozornosti tedy neuniklo otevření nových 

budov v areálu školy ve Čtyřech Dvorech
87

. Tradičně bylo zmíněno i vědecké počínání. 

Stejně jako Českobudějovický deník informoval o Dni otevřených dveří. Poukázal na 

vznik svého druhu jediné Fakulty rybářství a ochrany vod ve Vodňanech
88

, kde se vědci za 

pomoci umělého chovu pokoušeli zachránit jesetery, neboť jim hrozí vyhynutí
89

. Kromě 

jmenování nových profesorů, kterými z Jihočeské univerzity byly jmenovány Iva 

Stuchlíková a Jitka Radimská
90

 (Lidové noviny věnovaly pozornost Aleně Vančurové), 

také došlo k ocenění vědce Julia Lukše cenou Premium Academiae z Parazitologického 

ústavu
91

. Začátkem kalendářního roku došlo k dalšímu jmenování, a to ke jmenování 

bývalého hejtmana Jana Zahradníka prorektorem
92

. Mezi další z akcí, do kterých se 

Jihočeská univerzita zapojila a dlouhodobě se v nich angaţuje, je boj proti kůrovci na 

Šumavě
93

. I tomu byla také věnována nemalá pozornost.  

     V Lidových novinách se většina článků věnovala úspěchům vědců, kteří se 

zabývali výzkumem klíšťat, a výsledky tohoto výzkumu publikovali v prestiţním 

vědeckém časopise Proceedings of the National Academy of Sciences USA
94

. Díky jejich 
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výzkumu byla objevena vakcína, za pomocí které budou klíšťata po napadení umírat 

hlady
95

. V průzkumu byla Přírodovědecká fakulta oceněna na prvním místě co se do 

citovanosti a publicity týče v rámci celé České republiky a Slovenské republiky
96

. Vedle 

výzkumu klíšťat pokračoval i výzkum na Arktidě a tomu byla věnována beseda přístupná 

veřejnosti za vedení prof. Karela Pracha
97

. Za spolupráce s VŠCHT provedli vědci 

z Jihočeské univerzity výzkum a srovnání biopotravin s potravinami normálními a došli 

k závěru, ţe co se zdraví týče, nejsou biopotraviny pro člověka zdravější neţ normální 

potraviny
98

. Toho roku byla otevřena nová Fakulta rybářství a ochrany vod se svým sídlem 

ve Vodňanech. Pracovníci Výzkumného ústavu rybářského a hydrobiologického Jihočeské 

univerzity se sídlem ve Vodňanech se snaţili zachránit ohroţené jesetery
99

. Mimo 

výzkumné akce, i v roce 2009 bylo jmenováno několik nových profesorů, z nichţ jeden 

byl z Jihočeské univerzity, paní doc. Ing. Alena Vančurová Ph.D
100

. Pro nastávající 

akademický rok bylo nabídnuto sedm  nových studijních oborů na Přírodovědecké fakultě 

a Filozofické fakultě
101

.  

     Mladá fronta Dnes věnovala Jihočeské univerzitě ve svých výtiscích nejvíce 

prostoru a informovala o aktivitách a výzkumech, které předešlá periodika nezmínila. 

Z toho, co bylo zmíněno i v předešlých periodicích zmínila Mladá fronta Dnes dostavění 

nových budov, také otevření nové Fakulty rybářství a ochrany vod ve Vodňanech
102

, ale i 

Den otevřených dveří, který se na ní v lednu uskutečnil. Pozornosti neušla ani objevená 

metoda, za pomocí které se dá vyvinout lék na osteoporózu
103

 a samozřejmě ani zmínka o 

dalších studentech, kteří se vydali na expedici vedenou prof. Josefem Elsterem na 

Špicbercích
104

. I Mladá fronta informovala veřejnost o otevření špičkové počítačové 

laboratoře ve Čtyřech Dvorech
105

, kde se mimo jiného nachází i Jihočeský vědecko-

technický park, který byl právě v roce 2009 vyhlášen jako 2. Podnikatelská nemovitost 
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s největším přínosem pro inovaci a výzkum v České republice
106

. Kromě těchto zpráv, 

které byly zmíněny v předešlém tisku, Mladá fronta Dnes informovala o archeologickém 

nalezišti poblíţ svatého Jána, kde se našly vykopávky pohřbených Přemyslovců,
107

 a v 

nedalekých Netolicích se dobrovolníkům, kterých bylo velké mnoţství, odebíraly vzorky 

DNA
108

, aby se mohlo postupně zjistit, zda jsou tamější obyvatelé s Přemyslovci vzdáleně 

příbuzní. Přírodovědecká fakulta se podílela na několika dalších výzkumech, tradičně na 

zkoumání 25tisíc klíšťat
109

, aby mohlo být zjištěno, jak se dá léčit borelióza. Od roku 

2003 jihočeští vědci zkoumali rostlinu bochnatku
110

, která čistí vodu v rybnících. Pod 

Jihočeskou univerzitou byl publikován časopis s názvem Journal of Applied Biomedicine, 

který byl zařazen do prestiţní databáze Ústavu vědeckých informací v americké 

Filadelfii
111

. Nejenom vědecká práce byla zmíněna v Mladé frontě Dnes, ale i čestné 

doktoráty, které byly Jihočeskou univerzitou uděleny Antonínovi Holému a Ericovi De 

Clercqovi v oboru molekulární a buněčné biologie
112

. Toho roku také vznikl, pod vedením 

Zdravotně sociální fakulty program pro seniory na pomoc rozvoji paměti
113

.  

     Rok 2009 byl pro Jihočeskou univerzitu opět velice přínosný, nedostalo se jí 

ţádné velké kritiky a výzkum, který byl veden především Přírodovědeckou fakultou, která 

se toho roku dočkala i několika významných poct, jenom kvetl. Její stavby byly 

dokončeny a zároveň byla otevřena nová fakulta, jediná svého druhu v celé České 

republice. Důleţitý byl také objev archeologů. I přes dokončení několika různých projektů 

Jihočeská univerzita stále otevírala nové obory a vymýšlela programy nejen pro své 

studenty.  

 

5.3 Jihočeská univerzita v roce 2010 

 

     Tento rok začala v Českých Budějovicích vycházet ještě další dvě periodika, 

kterými byla Sedmička a Budějovický Samson. Ačkoliv obě dvě periodika jsou místní 

(Sedmička uţ nefunguje, na konci roku 2012 byla zrušena a nyní je bulvárním tiskem) 
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zmínek o Jihočeské univerzitě v nich příliš není. V roce 2010 baly Jihočeská univerzita 

zmíněna ve článcích s různými obsahy. Za zkoumané období od roku 2008 to bylo poprvé, 

kdy se o ní mluvilo i v ne lichotivých souvislostech. Toho roku také proběhly volby, ke 

kterým se v několika různých periodikách vyjadřoval jeden z vyučujících na Pedagogické 

fakultě Salim Murad. Došlo také k volbám na akademické půdě, souvisejícím s volbou 

nového rektora.  

     V Sedmičce, která tento rok začala vycházet, byla Jihočeská univerzita 

zmiňována spíše v souvislosti s konáním nějakého sportovního utkání v jejích prostorách. 

V roce 2010 byla v Sedmičce zpráva, ţe Zdravotně sociální fakulta bude pořádat benefiční 

koncert, který má slouţit na pomoc programu Pět P a Dobrovolnického programu 

v Nemocnici ČB a.s.. 

     Budějovický Samson ve svém vydání z 30. září uvedl, ţe na Filozofické fakultě 

vznikne nový obor, který bude učit jeden z nejpřednějších českých překladatelů Martin 

Hilský. Tento předmět byl nabídnut ke studiu v akademickém roce 2010/2011 a jednalo se 

o anglický jazyk a literaturu.  

     Jako jiţ tradičně Noviny Českobudějovické radnice nevěnovaly dění na 

univerzitě přílišnou pozornost. Jihočeská univerzita se dočkala dvou zmínek, první 

v únoru se týkala vyhlášení vědecko-technického parku 2. Podnikatelskou nemovitostí 

roku 2008. Tato soutěţ proběhla v listopadu předešlého roku. Další a poslední zmínky se 

univerzita dočkala v březnu, kdy Noviny Českobudějovické radnice informovaly veřejnost 

o tom, ţe Jihočeskou univerzitu navštívila Její Excelence Sian MacLeod-velvyslankyně 

Spojeného království Velké Británie a Severního Irska.  

     Českobudějovický deník se v tomto roce více neţ výzkumům spojených 

s univerzitou věnoval jejímu internímu dění a organizaci, samozřejmě jako kaţdý rok, 

informoval veřejnost o Dni otevřených dveří a nabídce nových studijních oborů. Probíhaly 

volby do rektorského křesla,
114

 a poprvé v historii univerzity byla zvolena rektorkou ţena 

Magdalena Hrabánková
115

. Kromě voleb na akademické půdě probíhaly i volby 

parlamentní, ke kterým se vyjadřoval politolog a vyučující Salim Murad
116

. Tento rok na 
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univerzitě došlo také ke dvěma obviněním z plagiátorství Josefa Dolisty
117

 a Miroslava 

Sapíka
118

, který byl vedoucím katedry společenských věd na Pedagogické fakultě. Ale i 

v roce 2010 došlo k několika významným objevům, jako byl například objev nosoroţce
119

 

a také zahájení výzkumu prostředku proti vším
120

. Toho roku na univerzitě třetího věku 

obhájilo své práce a odpromovalo 64 studentů
121

.  

     Deník Právo se více neţ na organizační změny, které se na univerzitě chystaly, 

zabýval informacemi o jejím dalším rozvoji, úspěších a stále informoval o počínání v boji 

proti kůrovci na Šumavě. Ale ani zde nebylo opomenuto jednání Miroslava Sapíka. Deník 

Právo informoval o další chystané stavbě, která by měla rozšířit komplex Jihočeské 

univerzity o další tři budovy a to do roku 2014
122

. Náklady na stavbu by měly dosáhnout 

výše celé jedné miliardy, mimo jiné by mělo jít o nové výzkumné centrum rybářství ve 

Vodňanech
123

. I zde došlo k zveřejnění informace o tom, ţe mladý Jihočech pomohl 

identifikovat a popsat nový druh nosoroţce
124

. V roce 2010 pokračovaly práce na 

vykopávkách v Netolicích, kterými se zabývali archeologové z Jihočeské univerzity
125

. 

Dále pracovníci a vědci z Fakulty rybářství a ochrany vod se pokusili za spolupráce 

s Hydrobiologickým ústavem vysadit kapra v Mexiku
126

. Zemědělská fakulta toho roku 

oslavila své 50. výročí od zaloţení
127

 a Zdravotně sociální fakulta nabídla nový obor, 

ošetřovatelství, které se má studovat v angličtině (Nursing)
128

. Filozofická fakulta 

oznámila, ţe na ní povede svou výuku profesor Martin Hilský
129

. Také deník Právo 

věnoval svou pozornost opisování někdejšího vedoucího katedry společenských věd na 

Pedagogické fakultě Miroslavovi Sapíkovi
130

.  
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     Lidové noviny se v roce 2010 hodně věnovaly vědeckým výzkumům, ale také 

publikovaly články politologa a vyučujícího Salima Murada. V rubrice Vědecký diář 

vycházely články, jejichţ autorem byl Jan Zrzavý z Přírodovědecké fakulty. Stejně jako 

předešlá periodika informovaly o identifikování nového druhu nosoroţce, který byl 

několik let opomíjen
131

. Jako jiţ předešlé roky i tento rok, se vědci vydali na Arktidu
132

, 

kde byla vytvořena základna, která od roku 2007 funguje pod záštitou Jihočeské 

univerzity. Prezident Václav Klaus jmenoval nové profesory, mezi kterými byl , i v roce 

2010 jeden z Jihočeské univerzity doc. Ing Boris Šimák CSc.
133

. Prezident toho roku 

jmenoval jako kandidáta na ombudsmana bývalého hejtmana a vyučujícího z Jihočeské 

univerzity Jana Zahradníka
134

.  

     Mladá fronta Dnes poskytovala v průběhu roku 2010 svým čtenářům nejširší 

spektrum informací o Jihočeské univerzitě a také jako některá předešlá periodika otiskla 

články, kde se k politickému dění v České republice vyjadřuje politolog a vyučující 

z Pedagogické fakulty Salim Murad. Nezapomněla zmínit rozšíření a vylepšení menzy 

v komplexu univerzity ve Čtyřech Dvorech, kde se od tohoto roku vydává i mimo jiného 

pizza. Menza byla rozšířena o dalších 200 míst
135

. Informovala o rozsahu nově otevřené 

knihovny, která tou dobou pojímala 400tísíc svazků výtisků
136

. Jako kaţdý rok univerzita 

nabízela nové studijní obory. V roce 2010 jich bylo pět, a konkrétně jeden z nich byl 

bakalářský a nabízel studium anglického jazyka a literatury v anglickém jazyce. Tento 

nový předmět byl vyučován výborným překladatelem Martinem Hilským
137

. Kromě 

klasického studia univerzita nabírala nové studenty i do Univerzity třetího věku
138

. Také 

v roce 2010 došlo k několika důleţitým objevům, jako byl objev nosoroţce, který je 

označován za nejvzácnějšího savce planety, a na jehoţ objevu se podílel Jan Robovský, 

z Přírodovědecké fakulty
139

. Pokračoval i výzkum mikroskopické houby Beuaveria 

Bassiana, která můţe být uţitečná v boji proti kůrovci, protoţe pomáhá k jeho zničení, ale 

neškodí hmyzu
140

 ţijícímu v ekosystému. Z Vodňan byly poslány plůdky kapra do Mexika, 
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kde se kapr mnoţí a výborně se mu daří
141

. Kromě archeologů, kteří pracovali zde na jihu 

Čech se pochlubili svými výsledky i archeologové, kteří se zúčastnili expedice do pouští 

v Abusírské oblasti
142

. Mezi další organizační informace, které Mladá fronta Dnes svým 

čtenářům poskytla, patřilo, ţe Jihočeská univerzita bude mít od března následujícího roku 

novou rektorku a zároveň poprvé ţenu ve svém čele. Bude jí Magdalena Hrabánková
143

. 

Jan Zahradník, který byl v roce 2010 jedním z kandidátů na ombudsmana, představil 

sněmovně svůj program
144

. A v neposlední řadě vyšla Jihočeské univerzitě nová publikace, 

autora Václava Bůţka, a někdejšího rektora. Jmenuje se Společnost českých zemí v raném 

novověku
145

. Kromě této publikace se i Miroslav Sapík a Josef Dolista spolupodíleli na 

článku o etických standardech, který byl ale opsaný od amerického autora českého 

původu, Resnika
146

. Oba dva byli propuštěni.  

     Rok 2010 byl pro Jihočeskou univerzitu velice důleţitým, neboť došlo k mnoha 

změnám, které byly očekávané i neočekávané, jako právě negativní případ dvou 

vyučujících, kteří publikovali plagiát. Kromě této negativní informace však Jihočeská 

univerzita úspěšně pokračovala ve svých výzkumech a pomalu se rozvíjela dál. Důleţité 

bylo i historicky první zvolení ţeny do čela Jihočeské univerzity.  

 

5.4 Jihočeská univerzita v roce 2011 

 

V roce 2011 Jihočeskou univerzitu zasáhla smutná událost, kdyţ krátce po svém 

nástupu zemřela rektorka, Magdalena Hrabánková. Chod univerzity ale zůstal nenarušen, 

a vše pokračovalo ve svém zaběhnutém tempu. Opět vzniklo několik nových oborů a 

došlo k průlomům ve stávajících, nebo nových výzkumech. V průběhu tohoto roku bylo 

oceněno několik zaměstnanců univerzity za různé zásluhy.  

     V Sedmičce vyšel rozhovor, kde Magdalena Hrabánková sdělovala, ţe je zvyklá 

bojovat, bohuţel, pár měsíců poté náhle zemřela
147

.  
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     Budějovický Samson věnoval Jihočeské univerzitě mnohem více pozornosti neţ 

předešlý rok. Poukázal na dva Václavem Klausem nově jmenované profesory, kterými se 

staly Ing. Jindřich Čítka CSc. a RNDr. Dalibor Kodrík CSc. Také informoval o jmenování 

Magdaleny Hrabánkové Václavem Klausem na post rektorky Jihočeské univerzity, které 

proběhlo v březnu. V květnu bylo slavnostně zahájeno Jihočeské výzkumné centrum 

akvakultury a biodiverzity hydrocenóz a zároveň bylo 90. výročí zaloţení Výzkumného 

ústavu rybářského a hydrobiologického ve Vodňanech. Budějovický Samson také poskytl 

rozhovor s děkanem Filozofické fakulty prof. PeaDr. Vladimírem Papouškem CSc.. 

Jihočeská univerzita naplánovala výstavbu tří nových areálů, dvou v Českých 

Budějovicích a jednoho ve Vodňanech. Finance na tuto výstavbu získala z fondu Evropské 

unie. Bohuţel v zářiovém čísle Budějovického Samsonu vyšla zpráva, ţe náhle zemřela 

nově jmenovaná rektorka Jihočeské univerzity Magdalena Hrabánková.  

     Noviny Českobudějovické radnice věnovaly prostor ve svém listopadovém 

vydání osobám, které primátor ocenil za statečnost a zásluhy, mezi těmito občany byl za 

zásluhy vyznamenán i bývalý rektor Jihočeské univerzity (2004-2011) a ředitel 

Historického ústavu Jihočeské univerzity Václav Bůţek.  

     V Českobudějovickém deníku uţ Jihočeské univerzitě bylo věnováno více 

prostoru neţ v předešlém tisku, opět se psalo o Dni otevřených dveří a o nových oborech 

chystaných na následující akademický rok, kterých mělo být šest
148

. Rok 2011 byl také 

úspěšnější, co se do počtu přihlášených studentů týče, více neţ v předešlém roce
149

. 

Pozornosti neušlo opět ani plagiátorství Miroslava Sapíka a Josefa Dolisty v  souvislosti se 

soudem
150

. Stále pokračovalo objevování vykopávek v Netolicích
151

. Častějším 

probíraným tématem bylo vypořádávání se s kůrovcem na Šumavě, kdy se muselo čelit 

spíše neţ racionálním důvodům ekonomickým zájmům. Proti sobě se střetly dvě skupiny, 

přičemţ na jedné straně stál Jan Stráský a na straně druhé Hnutí Duha, ŠumavaPro a 

někteří vědci z Jihočeské univerzity
152

. Na jaře roku 2011 byl Vladimír Papoušek za své 

dílo Dějiny nové moderny odměněn oceněním Magnesia Litera
153

. I v Českobudějovickém 

deníku byla zpráva o jmenování Magdaleny Hrabánkové prezidentem Václavem Klausem 
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do pozice rektorky Jihočeské univerzity
154

, ale velice záhy přišla zpráva o jejím náhlém 

úmrtí
155

.  

     Deník Právo se ve svých článcích soustředil především na nové poznatky a 

postupy ve výzkumu boreliózy, kvůli kterému museli vědci shromaţďovat a pozorovat 

několik tisíc klíšťat
156

. Do jejich sběru a shromaţďování bylo kromě vědců zapojeno i 

několik studentů, kteří se na výzkumu podíleli
157

. Vedle tohoto výzkumu bylo dalším 

častým tématem dění v Národním Parku Šumava. Objevy z výzkumů přinesly však i jiné 

projekty, a to například archeologické zkoumání Netolic
158

, kde byla objevena pohřbená 

těla, která měla patřit některým z rodu Přemyslovců. Vedle výzkumů informoval deník 

Právo své čtenáře, ţe dojde k dalšímu rozšíření komplexu Jihočeské univerzity
159

, které se 

bude týkat Fakulty rybářství a ochrany vod ve Vodňanech, kde má být postaveno rybářské 

výzkumné centrum
160

, ale také Přírodovědecké a Zemědělské fakulty, které rozšíří areál 

Jihočeské univerzity ve Čtyřech Dvorech. Toho roku atakovala hranici 20tisíc čtenářů 

nová knihovna Jihočeské univerzity, přičemţ tento počet jednou převyšoval aktuální počet 

studentů studujících na univerzitě
161

. Od března zasedla do rektorského křesla Magdalena 

Hrabánková
162

, ale zanedlouho bohuţel, přišla zpráva o dvou úmrtích, o jejím
163

, a také o 

úmrtí emeritního rektora Jihočeské univerzity Františka Střelečka
164

.  

     Lidové noviny se zabývaly v roce 2011 především protesty, které se týkaly 

nepřírodního zasahování při boji proti kůrovci do přírody, které tou dobou trvalo jiţ třetí 

rok. Jako opatření tedy vědci zaloţili stínovou radu, která měla tehdy 20 členů a byla 

otevřena nově příchozím. Právě mezi zakládajícími členy této rady bylo několik vědců 

z Jihočeské univerzity
165

. Ani Lidové noviny nevypustili zprávu o jmenování nových 

rektorů tehdejším prezidentem České republiky Václavem Klausem, mezi nimiţ byla nová 
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rektorka Jihočeské univerzity Magdalena Hrabánková
166

. I v tomto periodiku, krátce po 

jejím jmenování proběhla zpráva o její náhlé smrti v pouhých šedesáti letech
167

. Vedle 

Magdaleny Hrabánkové zemřel i emeritní rektor Jihočeské univerzity prof. František 

Střeleček ve věku 75 let
168

. 

     Mladá fronta Dnes věnovala, jako ve výše zmíněných letech, svou pozornost 

většímu mnoţství informací, které se týkaly Jihočeské univerzity. Zrovna tak jako 

v předešlých periodicích, vyšly i zde články o jmenování nové rektorky Magdaleny 

Hrabánkové a o její předčasné smrti. Další smutnou událostí tohoto roku bylo druhé úmrtí 

Františka Střelečka. Vedle těchto smutných informací však došlo k několika novým 

objevům, jako byl například objev nového optického mikroskopu
169

, díky kterému je 

moţné sledovat změny v buňkách. Kromě mikroskopu se vědci přiblíţili k objevu 

univerzální vakcíny, která by měla být účinná v boji proti klíšťatům
170

. Boj s klíšťaty ale 

nebyl jediným, který tou dobou jihočeští vědci sváděli, vedle tohoto boje docházelo i 

k rozdílným názorům mezi vědci Přírodovědecké fakulty a Janem Stráským, které se 

týkaly kácení stromů na Šumavě. V pozadí nezůstaly ani novinky, které se týkaly 

organizace školy, bylo zveřejněno, ţe Jihočeská univerzita nabízí celkem 250 studijních 

oborů a stále se rozšiřuje. Ke konci roku 2011 došlo ke slavnostnímu zahájení výstavby 

dalších univerzitních budov. Kvůli nešťastnému úmrtí muselo dojít k  novým volbám do 

rektorské funkce, kde se ze začátku rozhodovalo mezi Tomášem Polívkou, M. Šochem a 

Liborem Grubhofferem
171

.  

Rok 2011 přinesl do dění Jihočeské univerzity ke svému konci dvě velice smutné 

zprávy, které skoro přehlušily její další rozvoj. I v tomto roce se univerzita posouvala 

pomalu kupředu a začala s další výstavbou hned tří budov, které ještě více zmodernizují 

její zázemí, a předpokládá se, ţe i kvalitu a zájem o výuku. 

 

5.5 Jihočeská univerzita v roce 2012 

 

     Rok 2012 byl z let, kterými se tato práce věnuje, jedním z nejdůleţitějších, co se 

do medializace Jihočeské univerzity týče. Vedle klasického chodu univerzity a změn, které 
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proběhly v jejím čele, přinesl konec kalendářního roku řadu aktivit, studentů i pedagogů, 

které se nepochybně vryly do podvědomí čtenářů nejen českobudějovických či 

jihočeských, ale čtenářů v celé republice, protoţe tyto akce nebyly medializovány pouze 

tištěnými periodiky, ale objevily se ve všech ostatních typech médií.  

     V Sedmičce se ukázaly zprávy na nástup Libora Grubhoffera do rektorské 

funkce
172

 a o změnách, které by ve své pozici rád udělal. V průběhu roku 2012 byl také 

týden neklidu
173

, který byl zorganizován studenty po celé republice jako protest proti 

tehdejšímu ministrovi školství Josefovi Dobešovi. Kromě protestů i Sedmička psala o 20. 

výročí zaloţení Jihočeské univerzity
174

.  

     V Budějovickém Samsonu byla velká pozornost věnována zvolení nového rektora 

profesora Libora Grubhoffera, který se mimo jiného věnoval výzkumu klíšťové 

encefalitidy. Zvolen byl hned na začátku kalendářního roku, kdy při volbě akademickým 

senátem obdrţel nadpoloviční většinu hlasů, 28 ze 40, a 20. března byl do nové funkce 

rektora slavnostně jmenován prezidentem Václavem Klausem. Na tomto postu by měl 

setrvat aţ do roku 2016. Jeho slavnostní inaugurace proběhla 10. května. Budějovický 

Samson napsal i o rádiu K2, které vzniklo z iniciativy studentů a od poloviny února 2012 

vysílá kaţdé úterý od 20.00. Toto ovšem nebyla jediná studentská prvotina, která byla 

toho roku zavedena, v prosinci se poprvé volila Miss Jihočeské univerzity. Pozornosti 

neuniklo ani 20. výročí zaloţení Jihočeské univerzity. 

     Noviny Českobudějovické radnice také sdělily veřejnosti zprávu o kulatém 

jubileu, které Jihočeská univerzita v roce 2012 oslavila. I tento rok byla udělována 

vyznamenání za zásluhy a mezi oceněnými byl docent Jiří Jankovský ze Zdravotně 

sociální fakulty, který ocenění obdrţel za významnou pedagogickou činnost v oblasti 

speciální pedagogiky, psychologie, etiky a v dalších specializovaných oborech.  

     Českobudějovický deník se v roce 2012, na rozdíl od let předešlých, trochu více 

zabýval interními věcmi, týkajícími se univerzity a aktivitami studentů. Samozřejmě také 

informoval o zvolení Libora Grubhoffera rektorem a o jeho slavnostním jmenování 

Václavem Klausem
175

 i o jeho inauguraci
176

. Vedle této zprávy však univerzita byla 
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zmíněna v souvislosti s hledáním nového návrhu pro své logo
177

. I přes rušný rok 

pokračoval výzkum vědců, kteří se spolu s Japonci a Turky snaţili zachránit ohroţené 

druhy ryb
178

. Významná však byla aktivita studentů. Mimo to, ţe s politologem Salimem 

Muradem navštívili někteří z nich Fórum 2000
179

, zúčastnili se  Týdnu neklidu
180

, který 

byl iniciativou za svobodné vysoké školy, Odpad Festu
181

, ale především protestů, které 

probíhaly v posledních dvou měsících roku 2012. Studenti protestovali proti obsazení 

resortu školství komunisty
182

. Jejich protesty se projevovaly stávkou ve škole
183

, 

veřejnými demonstracemi a pozdější jednodenní hladovkou, která ve své řetězové podobě 

stále probíhá. Jejich aktivitu podpořila i široká veřejnost a i lidé, kteří jsou zaměstnáni 

přímo ve školství.  

     Deník Právo psal o Jihočeské univerzitě také v souvislostech s protestujícími 

studenty, ale i v souvislostech, které informovaly o dění na univerzitě. Některé jeho 

články patřily nově zvolenému rektorovi, Liborovi Grubhofferovi
184

 a hledání nového 

loga
185

. I zde bylo připomenuto významné dvacetileté výročí zaloţení Jihočeské 

univerzity
186

. Došlo také k dočasnému odvolání vedoucí katedry výchovy ke zdraví 

Milady Krejčí děkanem
187

, kvůli jejím aktivitám, kdy nutila studenty kupovat si trička 

z firmy jejího syna. Jeden z vyučujících univerzity a bývalý hejtman, Jan Zahradník 

kandidoval do senátu
188

. I v deníku Právo byla pozornost věnována výzkumu, který se 

snaţil o záchranu ohroţených jeseterů
189

. Nejvýraznější ale byly zprávy z konce roku, 
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které se týkaly protestů studentů
190

. Jejich aktivitu svým veřejným výstupem a 

prohlášením podpořil i rektor Jihočeské univerzity Libor Grubhoffer
191

.  

     I Lidové noviny se zabývaly odporem studentů Jihočeské univerzity proti 

komunistům ve vládě
192

. Studenti Pedagogické fakulty se na jednu hodinu zúčastnili 

stávky proti jejich vzestupu. Libor Grubhoffer, nový rektor Jihočeské univerzity, který byl 

v roce 2012 do své funkce zvolen
193

, se postavil na stranu Pedagogické fakulty a 

studentům a příznivcům odporu poděkoval za vyjádření jejich nesouhlasu
194

. Toho roku 

také byla poprvé udělena Běhounkova cena a laureátem prvního ročníku byl botanik 

z Jihočeské univerzity Jiří Komárek, který se zabýval výzkumem řas a sinic
195

. Kromě 

tohoto výzkumu byl posílen i výzkum na Arktidě a na mezinárodní konferenci 

v Montrealu byla přijata Přírodovědecká fakulta Jihočeské univerzity a Centrum Polární 

ekologie do prestiţní komise, která koordinuje výzkum Arktidy
196

. V červnu roku 2012 

byl poloţen základní kámen nové budovy Fakulty rybářství a ochrany vod, která by ve 

Vodňanech měla vyrůst do roku 2014
197

. Bude se jednat o přestavbu zchátralého Wölflova 

mlýna
198

.  

     Mladá fronta Dnes se i v roce 2012 věnovala Jihočeské univerzitě a dění, které se 

jí týkalo, nejvíce ze všech zmiňovaných tiskovin. Velkou pozornost upoutalo dění na 

konci roku, které se týkalo odporu a nesouhlasu studentů s komunistickými radními
199

. 

Jejich protesty se projevovaly jak demonstracemi
200

, tak rozhovory nebo hodinovou 

stávkou ve škole
201

 a hladovkou
202

, která ve své řetězové podobě pokračuje i v roce 2013. 

Jedním z iniciátorů celé této akce byl student Pedagogické fakulty Šimon Heller. K celé 
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akci se vyjádřil i nově zvolený rektor Jihočeské univerzity, Libor Grubhoffer
203

, který se 

postavil na stranu studentů a v jednom ze svých rozhovorů, kde byl dotázán, jestli souhlasí 

se zapojením KSČM do koalice, která stojí v čele Jihočeského kraje, odpověděl „ Je to 

skandální. Podíl komunistů na regionální vládě nejen v Jihočeském kraji považuji za 

skandální a za výraz skutečnosti, že nás čeká ještě dlouhá cesta ke stabilní demokratické 

společnosti bez extrémů, jakým je volební úspěch zločinecké Komunistické strany 

v letošních krajských volbách. Od hejtmana Jiřího Zimoly to považuji za mimořádně 

nezodpovědný krok. Už jsem také podepsal petici proti obsazení resortu školství 

Jihočeského kraje Komunistickou stranou.“ (Grubhoffer, 2012) Mladá fronta Dnes se 

nezabývala jenom protesty, ale i výzkumy, které Jihočeská univerzita uskutečňovala nebo 

podporovala. Patřilo mezi ně i transplantování kmenových a zárodečných buněk jesetera 

sibiřského, kterému hrozí vyhynutí
204

. Vědci Jihočeské univerzity také dokázali spočítat 

rozmanitost hmyzí populace v tropech
205

. Tento rok byla ze školy, a ze své funkce, 

odvolána Milada Krejčí
206

, která vedla katedru výchovy ke zdraví, kvůli propagaci triček 

z firmy svého syna. Libor Grubhoffer se jako nový rektor v rozhovoru vyjádřil 

o nástrahách z ministerstva školství
207

.  

     V roce 2012 se zprávy o Jihočeské univerzitě objevovaly ve všech druzích médií. 

Souvislosti, se kterými byla spojována, byly převáţně kladné, neustále docházelo k dalším 

výzkumům a ocenění jejích členů. Politické dění, do kterého se zapojila, nebo spíše její 

studenti s podporou rektora Libora Grubhoffera nemůţe být hodnoceno komplexně. Kaţdý 

člověk má na danou situaci svůj subjektivní názor. Úctyhodné ovšem je, jak se i v dnešní 

době studenti dokáţou sjednotit a bojovat za své názory. Ještě úctyhodnější je, ţe ani 

ostatní občané a vyučující oněch studentů k takovým akcím nebývají slepí a hluší. 
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Pro přiblíţení přidávám tabulku s počty vydaných článků, které se jakýmkoliv 

způsobem týkaly Jihočeské univerzity, za konkrétní období. 

 

  2008 2009 2010 2011 2012 

Sedmička / / 11 20 11 

Budějovický Samson / / 2 8 6 

Noviny českobudějovické radnice 1 2 2 1 2 

Českobudějovcký deník 169 182 239 223 239 

Právo 60 54 64 65 49 

Lidové noviny 66 42 59 45 38 

Mladá fronta DNES 174 141 153 147 197 
208

 

      

  

                                                           
208

 Anopress IT a.s. [online]. 1997, 21. 4. 2013 [cit. 2013-04-21]. Dostupné z: http://www.anopress.cz/ 
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6. Závěr 
 

Cílem této práce bylo sestavit obraz Jihočeské univerzity, který se bude zabývat 

jejím vznikem a jejím nynějším fungováním a působením na trhu mezi ostatními firmami 

svého druhu. Jak uţ bylo několikrát zmíněno, Jihočeská univerzita je mladou institucí, 

neustále se rozvíjející a pracující na své podobě ve všech směrech. Její mediální obraz je 

utvářen mnoha různými faktory z nich, dle mého názoru, ţádný nebyl a není za období, 

které jsem zkoumala, nijak extrémně negativní. Není to tedy instituce, jejíţ působení by 

na veřejnosti bylo spojováno se skandály. I přes některé negativní zprávy je její fungování 

spojeno s řadou pozitivních zpráv o různých výzkumech, akcích, oceněních, kterých se 

univerzitě dostává. Vědecký tým Přírodovědecké fakulty nebo archeologický tým a 

mnoho dalších jsou úspěšnými i v mezinárodním meřítku a jsou bezpochyby konkurence 

schopni i mezi univerzitami, jejichţ pověst je budována o poznání déle a je spojena 

s kvalitou a tradicí.  

Posledních několik let univerzita neustále rozšiřuje svoje prostory, které tím zároveň 

i modernizuje a připravuje pro své, potenciální, nové studenty. Kaţdý rok nabízí pro 

uchazeče o studium několik nových oborů, ze kterých kaţdý rok přibývají nové obory 

s moţností studia i v cizím jazyce. Svoji pozornost však věnuje i uchazečům o studium na 

Univerzitě třetího věku. Obory se neustále inovují a jejich výběr se těší u zájemců velké 

přízni. 
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